

知识产权

Intellectual Property

专业代码: 030102T

学 制: 4 年

Program Code: 030102T

Duration: 4 years

培养目标

遵循厚基础、宽口径、重实践的原则，培养牢固树立正确的社会主义世界观、人生观和价值观，具备创新精神和实践能力，具有牢固法学基础知识、一定管理和理工知识、厚实知识产权专业知识的复合型应用人才。毕业后能够成为在国家机关、创新企业、事业单位、服务机构和社会团体从事知识产权法律、管理、服务工作的高素质、高层次、国际化专门人才。

Educational Objectives:

Taking up the opportunity of “Double Top Strategy” and following the principles of solid foundation, comprehensiveness and practice-orientation, the program aims to cultivate applied, compound and high-quality IP elites who has innovative spirit, practical ability and a solid legal knowledge, correct socialist worldview, outlook on life and values to meet the requirements of state organs, innovative business, institutions and other legal facilities.

毕业要求

№1. 知识结构要求：系统掌握知识产权学科基础知识和相关知识体系，具备扎实的专业知识和广博的基础知识结构。

- №1.1 熟练掌握知识产权专业的基本理论、基础知识和相关法律法规；
- №1.2. 熟悉国内外知识产权研究的理论前沿和国内法治建设的基本动态；
- №1.3 掌握社会科学研究的基础知识和基本方法；
- №1.4 掌握一定的数学和逻辑学的基础知识；
- №1.5 掌握一定的人文社会科学基础知识，具有法学、管理学、经济学、科学学等复合型知识结构；
- №1.6 掌握一定的自然科学基本知识，具备与知识产权相关的工程专业基础知识。

№2. 能力结构要求：深刻掌握知识产权学科的科学思维方法和研究方法，能将所学的基础理论与专业知识融会贯通，灵活地综合应用于知识产权研究与实务之中。

№2.1 获取知识能力：具有独立自主地学习并获取知识产权专业知识、更新知识的能力，熟悉中外文各种文献检索；

№2.2 应用知识能力：能够运用所学知识发现、分析和解决专业问题，具有知识产权论证、知识产权推理、诠释知识产权法律和政策、撰写各种知识产权法律和管理文书的能力；

№2.3 专业认知能力：系统掌握知识产权思维和知识产权方法，具有知识产权规则、创新意识，能够运用知识产权思维分析各种社会关系；

№2.4 创新能力：具有创新思维，系统掌握知识产权法律、管理研究的基本方法，具有一定的科学研究和探索能力；

№2.5 实践能力：具有较突出的从事知识产权立法、执法、司法及其知识产权管理等实务操作能力；

№2.6 组织管理能力：具有一定的知识产权国际视野和战略眼光，具有较强的组织管理能力和沟通协调能力；

№2.7 语言表达能力：具有良好的中文语言表达能力，系统掌握至少一门外国语，具备基本的外文听、说、读、写、译等能力；

№2.8 计算机能力：熟悉通行的办公自动化软件和数据库操作，熟练掌握基本的汉字输入方法，具备文档的编辑、排版、表格制作等基本操作技能。

№2.9 终身学习能力：在知识产权专业学习领域具有终身快速学习能力。

№3. 素质结构要求：具有公正的品质、求实创新素养、知识产权意识和法律至上的法治精神。

№3.1 思想道德素质：具有正确的政治立场，具有良好的思想品德、社会公德和职业道德，具有遵纪守法、敬业爱岗、团结合作的品质；

№3.2 专业素质：具有知识产权思维和从事知识产权研究与实务的基本素养；

№3.3 心理素质：具有健全的人格、良好的心理素质和正确的审美观点；

№3.4 人文素质：具备一定的人文、美学和科学素养，具有较高的社会、美学、科学鉴赏能力；

№3.5 身体素质：身体健康，掌握科学锻炼身体的基本方法和技能，有良好的体育锻炼和卫生习惯。

Student Outcomes:

№1. Knowledge requirements: have a good grasp of basic and some relevant knowledge of intellectual property to be equipped with solid professional knowledge and rich basic knowledge.

№1.1 A good grasp of basic theories, basic knowledge and relevant laws and regulations of IP rights.

№1.2 Familiar with advanced theories of IP research at home and abroad and the basic dynamics of domestic law construction.

№1.3 Fundamental knowledge and basic methodologies of social science.

№1.4 Fundamental knowledge of Math and Logic.

№1.5 Ability in humanities and social sciences, such as law, philosophy, sociology, politics, management and economics.

№1.6 Fundamental knowledge of natural sciences and engineering related to IP.

№2. Ability requirements: have a good grasp of scientific thinking and research methods of intellectual property, ability to apply the basic theory to intellectual property practice.

№2.1 Ability to acquire knowledge: Proficiency in literature searching, able to access to more expertise.

№2.2 Ability to apply knowledge: excellent ability in IP argumentation, IP reasoning, legal interpretation of IP laws and policies and legal writing, skillful in discovering, analyzing and resolving IP issues.

№2.3 Ability in professional cognition: a good grasp of IP thinking and IP methodology, having consciousness of IP rules and innovation, able to analyze social relations in legal sense.

№2.4 Creative ability: excellent ability in innovation and exploration.

№2.5 Practical ability: skillful in IP's legislative, executive and judicial practice and IP management.

№2.6 Managing ability: having global and strategic vision, good at management and communication.

№2.7 Life-long learning ability: excellent ability in independent study, continuous learning and adaptive development.

№2.8 Expression ability: fluent in Chinese and another foreign language, excellent ability in listening, speaking, reading, writing and translating in foreign language.

№2.9 Computer qualification: Skillful in operating Microsoft Office software, such as Words, Excel and Powerpoint.

№3. Quality requirements : has the spirit of justice, innovation, intellectual property consciousness and legal supremacy.

№3.1 Moral quality: Have correct political standing and high moral level, including compliance, dedication, collaboration, etc.

№3.2 Professional quality: ability in IP thinking and basic literacy for IP research and IP practice.

№3.3 Psychological quality: sound personality, good sense of mentality and appreciation.

№3.4 Humanistic quality: have a high degree of artistic and aesthetic taste.

№3.5 Physical quality: good sense of health, keep exercising and attention to hygiene.

专业简介

本专业为广东省重点建设学科专业,2008年开始招收本科生,2012年获批二级学科硕士点。2004年成立法学院以来,依托学校“211”、“985”平台,专业建设实现了跨越式发展,现已建成覆盖知识产权本科、法学硕士和法律硕士(方向)、博士(方向)、博士后科研流动站的完整人才培养体系。并建有教育部首批“卓越法律人才教育培养基地”、国家知识产权局“国家知识产权培训(广东)基地”两个国家级人才培养平台,“广东地方立法研究评估与咨询服务基地”、“广东地方法制研究中心”、“广东法治评价与研究中心”三个省级重点人文社科研究基地。已与18所境外科研院所和21家境内实务部门建立了合作关系或共建实习实践基地。根据2016年武汉大学学科评价中心发布的学科专业竞争力排名,2016-2017年度我校知识产权专业全国排名第4位。本专业以知识产权强国为契机,以三个省级智库和两个国家级人才培养基地为抓手,旨在打造立足华南、面向全国的高水平理工科大学法学研究与人才培养的范本,建成全国重要的地方法治研究重镇、知识产权研究中心和高端法律人才培养高地。

Program Profile:

The program, as a key subject on the provincial level, set up in 1993 and began to enroll undergraduates in 1995. In 2003, the program had been authorized as secondary discipline master degree program and since 2004, depending on the “211” and “985” programmes, the law school has established a complete training system in bachelor of law, master of law, doctor of law and center for post-doctoral research. In addition,

the program established two national training programs, including the first “Outstanding Legal Talents Training Base” of Ministry of Education, “IPR Talents Cultivation Base” of State Intellectual Property Office and three provincial key institutes for social science, such as “Guangdong Base of Local Legislative Assessment and Consulting Services”, “Center for Local Law Studies” and “Center for Law Evaluation and Research”. Besides, the program has cooperated with 18 overseas research institutes and 21 domestic practice departments. There are 56 full-time teachers in the college of law today, including 18 professors, 21 associate professors, 8 doctoral tutors and 55 of them have a doctorate.

During the 13th Five Year Plan, the program focuses on creating a national template of high-level legal study and training department in university of technology, founding a prestigious center of local legal study and IPR research and establishing legal talents cultivation base, depending on the national strategy of “Double Top Construction”, three provincial Think Tanks and two national training centers.

专业特色

突出三方面专业特色：1.培养模式特色。采用校内培养、联合培养、导师制培养、研究项目导向培养等模式相结合。2.实践教学特色。在校内外建立了不同层次、性质的实践教学、实习平台，提升知识应用能力。3.专业素养培育的特色。通过知识产权创新竞赛、论坛、阅读共享沙龙等方式，塑造学生的知识产权专业认知、专业素养、专业忠诚度。

Program Features:

There are three program features: 1. Unique training modes: combination of on-campus cultivation, joint supervision, tutorial education and project-oriented training. 2. Practical training: gain a reputation for being able to guarantee internship opportunities of various levels and careers for students to upgrade their application ability. 3. Professional education: develop the concept of IP education, IP quality and IP loyalty depending on IP innovation race, forum, reading salon, etc.

授予学位：法学学士学位

Degree Conferred: Bachelor of Law

主干课程

法理学、民法学（民法总论、物权法、债权法）、商法学（商法总论）、行政法与行政诉讼法学、民事诉讼法学、国际私法学、知识产权总论、专利法、商标法、著作权法、知识产权国际保护

Core Courses:

Jurisprudence, Civil Law (General Principles of Civil Law, Property Law, Law of Obligation), Commercial Law (General Principles of Commercial Law), Administrative Law and Administrative Procedure Law, Civil Procedure Law, Private International Law, General Principles of Intellectual Property, Patent Law, Trademark Law, Copyright Law, Cyber Law, Competition Law, IP Management, IP International Protection

特色课程

全英教学课程：英美法律概况、普通法精要系列课程、外国知识产权制度

双语教学课程：网络法、知识产权国际保护、知识产权法律管理及应用、欧盟法、WTO 法

研究型课程：知识产权总论、社会科学研究方法论

新生研讨课：走进知识产权

本研贯通课程：知识产权总论、证据法学

专题研讨课程：网络法、证据法学、法律实务讲堂

创新实践课程：知识产权代理实务、法律诊所实践、模拟法庭实训、法律实务讲堂地方立法实务

创新创业课程：创新创业方案与实施、知识产权文书与论文写作

竞教结合课程：创新竞赛实训、法律辩论赛事实训

Featured Courses:

Courses Taught in English: Introduction to English and American Law, Common Law Essentials, Intellectual Property Law of Foreign Countries

Bilingual Courses: Cyber Law, IP International Protection, IP Management and Application, EU law, WTO law

Research Courses: General Principles of Intellectual Property, Methodology of Social Science Research

Freshmen Seminars: Introduction to IP

Baccalaureate-Master's Integrated Courses: General Principle of Intellectual Property, Evidence Law, Elective Appreciation of Classic Literature on Law

Special Topics: Cyber Law, Evidence Law, Legal Practice

Innovation Practice: IP Agency Practice, "Legal Clinic" Practice, Moot court, Legal Writing, Local Legislation Practice

Entrepreneurship Courses: Entrepreneurship Plans and Implementation, IP Instruments and Thesis Writing

Contest-Teaching Integrated Courses: Innovation Competition Training, Legal Debate Competition Training

一、教学计划总体安排表 (General Teaching Schedule)

学 年 期	教学进度安排 (周)																				理 论 教 学	考 试	入 学 教 育	军 训	课 程 设 计	大 作 业	工 程 训 练	电 子 实 习	综 合 实 验	社 会 实 践	生 产 实 习	毕 业 实 习	其 它 作 业 项 目	中 外 合 作 项 目	毕 业 设 计	就 业 安 排	机 动	假 期	小 计		
	1	2	3	4	5	6	7	8	9	10	11	12	13	14	15	16	17	18	19	20																					
	A	B	C	D	E	F	G	H	I	J	K	L	M	N	O	P	Q	R																							
一	1		C	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	B	D	D	D	14	1	1	3													19				
	2	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	Q	Q	B	B	16	2												2	20						
二	3	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	J	J	B	B	16	2						2								20					
	4	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	J	J	B	B	16	2						2								20					
三	5	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	J	J	B	B	16	2						2								20					
	6	L	L	L	L	L	L	L	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	B	B	10	2							8							20					
四	7	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	A	Q	Q	B	B	16	2											2	20							
	8	O	O	O	O	O	O	O	O	O	O	O	O	O	O	Q	Q	P	P	P											15	3	2	20							
合计 (周)																				104	13	1	3											6		8		15	3	6	159

二、各类课程学分登记表 (Registration Form of Curriculum Credits)

1. 学分统计表 (Credits Registration Form)

课程类别 Course Category	课程要求 Requirement	学分 Credits	学时 Academic Hours	备注 Remarks
公共基础课 General Basic Courses	必修 Compulsory	36.0	508	
	通识 General Education	10.0	160	
学科基础课 Disciplinary Basic Courses	必修 Compulsory	48.0	768	
	选修 Elective	2.0	32	
专业领域课 Specialty-related Courses	必修 Compulsory	15.0	240	
	选修 Elective	28.0	448	
合计 Total		139.0	2156	
集中实践教学环节 (周) Practice Training (Weeks)	必修 Compulsory	21.0	28 周	
	选修 Elective	6.0	6 周	
毕业学分要求		139.0+27.0=166.0		

Credits Required for Graduation	
------------------------------------	--

备注：学生在取得专业教学计划规定学分的同时，还必须取得第二课堂 2 个人文素质教育学分和 4 个创新能力培养学分。

2.类别统计表 (Category Registration Form)

学时 Academic Hours					学分 Credits						
总学时数 Total	其中 Include		其中 Include		总学分数 Total	其中 Include		其中 Include			其中 Include
	必修学时 Compulsory	选修学时 Elective	理论教学学时 Theory Course	实验教学学时 Lab		必修学分 Compulsory	选修学分 Elective	集中实践教学环节学分 Practice-concentrated Training	理论教学学分 Theory Course Credits	实验教学学分 Lab	创新创业教育学分 Innovation and Entrepreneurship Education
2156	1516	640	2020	136	166	120	46	27	135	4	12

三、专业教学计划表 (Teaching Schedule)

类别 Course Category	课程代码 Course No.	课程名称 Course Title	是否必修 C/E	学时数 Total Curriculum Hours			学分 Credits	开课学期 Semester	毕业要求 Student Outcomes		
				总学时 Class Hours	上机 Computer-aided Class Hours	实验 Lab Hours				实践 Practice Hours	
公共基础课 General Basic Courses	143093	思想道德修养与法律基础 Cultivation of Thought and Morals & Fundamental of Law	必修课 C	(40) (36)				2.5	2	№1.3,1.5,3.1,3.4	
	143091	中国近现代史纲要 Skeleton of Chinese Modern History		(32) 24				2.0	1	№1.3,1.5,3.1,3.4	
	143106	毛泽东思想和中国特色社会主义理论体系概论 Thought of Mao ZeDong and Theory of Socialism with Chinese Characteristics		(80) 48				5.0	4	№1.3,1.5,3.1,3.4	
	143090	马克思主义基本原理 Fundamentals of Marxism Principles		(40) 36				2.5	3	№1.3,1.5,3.1,3.4	
	143094	形势与政策 Analysis of the Situation & Policy		(12) 8				2.0	1-8	№1.3,1.5,3.1,3.4	
	144001	大学英语 (一) College English(1)		64				4.0	1	№1.3,1.5,2.8,3.1,3.4	
	144002	大学英语 (二) College English(2)		64				4.0	2	№1.3,1.5,2.8,3.1,3.4	
	145223	大学计算机基础 Foundations of Computer		32				2.0	1	№1.3,1.5,2.9,3.1,3.4	
	152001	体育 (一) Physical Education (1)		32			32	1.0	1	№3.3,3.5	
	152002	体育 (二) Physical Education (2)		32			32	1.0	2	№3.3,3.5	
	152003	体育 (三) Physical Education (3)		32			32	1.0	3	№3.3,3.5	
	152004	体育 (四) Physical Education (4)		32			32	1.0	4	№3.3,3.5	
	106001	军事理论 Military Theories		(16)				1.0	2	№1.3,1.5,3.1,3.4	
	140194	微积分基础 Basic Calculus		64				4.0	1	№1.4,1.6	
	145125	多媒体技术及应用 Multimedia Technology and Application		48				3.0	2	№1.3,1.5,2.9,3.1,3.4	
		人文科学领域 Humanities		32	通识课 E				2.0		№1№3
		社会科学领域 Social Science		32					2.0		№1№3
		科学技术领域 Science and Technology	96					6.0		№1№3	
	合计 Total				668			128	46.0		

三、专业教学计划表（续）（Teaching Schedule）

类别 Course Category	课程 代码 Course No.	课程名称 Course Title	是否 必修 C/ E	学时数 Total Curriculum Hours			学 分 数 Credits	开 课 学 期 Semester	毕 业 要 求 Student Outcomes
				总 学 时 Class Hours	上 机 Com puter - aide d Class Hours	实 验 Lab Hours			
学科基础课 Disciplinary Basic Courses	173072	宪法学 Constitutional Law	必 C	48			3.0	2	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173084	国际法学 International Law	必 C	48			3.0	2	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173007	刑法总论 General Principles of Criminal Law	必 C	48			3.0	2	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173005	民法总论 General Principles of Civil Law	必 C	48			3.0	2	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173009	商法总论 General Principles of Commercial Law	必 C	32			2.0	3	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173079	民事诉讼法学 Civil Procedure Law	必 C	64		4	4.0	3	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173083	行政法与行政诉讼法学 Administrative Law and Administrative Procedure Law	必 C	64			4.0	3	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173085	国际私法学 Private International Law	必 C	32			2.0	3	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173088	经济法学 Economic Law	必 C	48			3.0	4	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173198	法理学 Jurisprudence	必 C	48			3.0	4	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173236	知识产权总论 General Principles of IP	必 C	48			3.0	2	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173168	商标法 Trademark Law	必 C	48			3.0	2	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173232	专利法 Patent Law	必 C	48			3.0	3	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173233	著作权法 Copyright Law	必 C	48			3.0	4	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173195	刑事诉讼法学 Criminal Procedure Law	必 C	64		4	4.0	4	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173013	中国法制史 History of Chinese Legal System	必 C	32			2.0	4	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173311	思维与逻辑学 Thinking And Logic	选 E	32			2.0	2	№1.4,1.5,2.4 ,2.5,2.7,3.4
	173312	社会科学研究方法论 Methodology of Social Science Research	选 E	32			2.0	2	№1.4,1.5,2.4 ,2.5,2.7,3.4
			合 计 Total	必 C	768		8	48.0	
			选 E	选修课修读最低要求2.0学分 minimum elective course credits required:2					
Specialty- related	173235	民法分论 Specific Provisions of Civil Law	必 C	48			3.0	3	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173008	刑法分论 Specific Provisions of Criminal Law	必 C	48			3.0	3	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173183	债权法 Law of Obligation	必 C	48			3.0	4	№1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2

173320	知识产权企业管理 IP Enterprise Management	必 C	32				2.0	4	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173271	知识产权国际保护 IP International Protection	必 C	32				2.0	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173033	证据法学 Evidence Law	必 C	32				2.0	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173210	美国刑法 Criminal Law of America	选 E	32				2	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173252	普通法精要一 Common Law Essentials(I)	选 E	32				2	5	No1.1,1.22.1, 2.22.3,2.8,3. 2
173253	普通法精要二 Common Law Essentials(II)	选 E	32				2	6	No1.1,1.22.1, 2.22.3,2.8,3. 2
173257	普通法精要三 Common Law Essentials(III)	选 E	32				2	7	No1.1,1.22.1, 2.22.3,2.8,3. 2
173208	国际海洋法 International Law of the Sea	选 E	32				2	5	No1.1,1.22.1, 2.22.3,2.8,3. 2
173279	外国知识产权制度 Intellectual Property Law of Foreign Countries	选 E	32				2	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173205	英美法律概况 Introduction to Laws of America and England	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173284	美国宪政史 History of American constitutionalism	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173206	人权法 Law of Human Rights	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173060	WTO 法 WTO law	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173269	网络法 Cyber Law	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173207	欧盟法 EU law	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173040	西方法律思想史 History of Western Legal Thought	选 E	32				2	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173030	外国法制史 Legal History of Foreign Countries	选 E	32				2	5	No1.1,1.22.1, 2.22.3,2.8,3. 2
173026	比较宪法 Comparative Constitutional Law	选 E	32				2	5	No1.1,1.22.1, 2.22.3,2.8,3. 2
173032	房地产法 Real Estate Law	选 E	32				2	5	No1.1,1.22.1, 2.22.3,2.8,3.2
173126	证券法学 Securities Law	选 E	32				2	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,2.8,3. .2
173037	律师制度 Lawyer System	选 E	32				2	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173056	国际税法 International Taxation Law	选 E	32				2	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173035	中国法律思想史 History of Chinese Legal Thought	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173301	罗马法 Roman Law	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
173290	国家公务员法 Civil Servants law	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2

	173286	宪法案例事例分析 Case Analysis of Constitutional Law	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173222	刑法案例与实务 Criminal Law Cases and Practice	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173023	婚姻家庭和继承法 Family and Inheritance Law	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173291	国家赔偿法 State Compensation Law	选 E	16				1	7	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173293	香港基本法概 论 Introduction to Hong Kong Basic Law	选 E	32				2	7	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173292	行政法案例与实务 Administrative law Cases and Practice	选 E	32				2	7	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173285	刑事政策学 Criminal Policy Science	选 E	32				2	7	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173297	中国司法制度 Chinese Judicial System	选 E	32				2	7	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173020	公司法学 Corporation Law	选 E	32				2	7	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173102	财税法学 Fiscal and Tax law	选 E	32				2	7	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173298	仲裁法学 Arbitration Law	选 E	32				2	7	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173058	国际投资法 International Investment Law	选 E	32				2	7	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173061	国际商事仲裁 International Commercial Arbitration Law	选 E	32				2	7	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	120003	创新研究训练 Innovation Research Training	选 E	32				2.0		No1,2
	120004	创新研究实践 I Innovation Research Practice I	选 E	32				2.0		No1,2,3
	120005	创新研究实践 II Innovation Research Practice II	选 E	32				2.0		No1,2,3
	120006	创业实践 Entrepreneurial Practice	选 E	32				2.0		No2,3
专业领域课 Specialty-related Course (知识产权方向课)	173307	走进知识产权 Walk into Intellectual Property	选 E	16				1	1	No1.1,1.2 No2.1,2.2 No2.3,3.2
	173275	竞争法学 Competition Law	选 E	32				2	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173321	技术创新与专利评估 Patent Evaluation	选 E	32				2	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173322	中俄著作权法比较 Comparison of Sino-Russian Copyright Law	选 E	32				2	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173323	传媒与娱乐法 Media and Entertainment Law	选 E	32				2	5	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173047	电子商务法 Electronic Commerce Law	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173048	知识产权审判实务 IP Judicial Practice	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173324	专利代理实务 Patent Agent Practice	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173276	知识产权许可与交易 IP Evaluation and licence	选 E	32				2	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2
	173325	知识产权经济与管理 Economic Essentials of Intellectual Property	选 E	48				3	6	No1.1,1.2,2.1 ,2.2,2.3,3.2

		必 C	240			15.0	
	合 计 Total	选 E	选修课（双语）修读最低要求 6.0 学分 minimum elective course credits required: 6.0 其他专业领域课选修课最低要求学分：22.0（其中： 知识产权专业方向选修课至少达到 12.0 学分） Minimum other courses credits required:22.0 合计：.28 学分 Total:28				

备注：学生根据自己开展科研训练项目、学科竞赛、发表论文、获得专利和自主创业等情况申请折算为一定的专业选修课学分（创新研究训练、创新研究实践 I、创新研究实践 II、创业实践等创新创业课程）。每个学生累计申请为专业选修课总学分不超过 4 个学分。经学校批准认定为选修课学分的项目、竞赛等不再获得对应第二课堂的创新学分。

PS: Computer-aided Class Hours and Lab Hours are on campus and Practice Hour off campus.

四、集中实践教学环节(Practice-concentrated Training)

课程 代码 Course No.	课 程 名 称 Course Title	是 否 必 修 C/E	学 时 数 Total Curriculum Hours		学分数 Credits	开 课 学 期 Semester	毕 业 要 求 Student Outcomes
			实 践 Practice (weeks)	授 课 Lecture Hours			
106002	军训 Military Training	必 C	3 周		3.0	1	№3.1,3.3,3.5
143197	马克思主义理论与实践 Marxism Theory and Practice	必 C	2 周		2.0	假期 vacation	№1.3,1.5,2.5,3.1,3.4
173314	法律实务讲堂 Legal Practice	选 E	2 周		2.0	3	№2.1,2.2,2.3,2.4,2.5,2.6
173274	法律诊所实践“Legal Clinic” Practice	选 E	2 周		2.0	3	№2.1,2.2,2.3,2.4,2.5,2.6
173315	法律文书与论文写作 Legal instruments and Thesis Writing	选 E	2 周		2.0	4	№2.1,2.2,2.3,2.4,2.5,2.6
173316	模拟法庭实训 Moot court	选 E	2 周		2.0	5	№2.1,2.2,2.3,2.4,2.5,2.6
137316	地方立法实务 Local Legislation Practice	选 E	2 周		2.0	5	№2.1,2.2,2.3,2.4,2.5,2.6
173318	境外法律实务见习	选 E	2 周		2.0	假期	№2.1,2.2,2.3,2.4,2.5,2.6
173319	法律辩论赛事实训 Legal Debate	选 E	2 周		2.0	3/5	№2.1,2.2,2.3,2.4,2.5,2.6
173065	毕业实习 Graduation Internship	必	8 周		8.0	6	№1,2,3
173130	毕业论文 Graduation Thesis	必	15 周		8.0	8	№1,2,3
	合 计 Total	必 C	28 周		21.0		
		选 E	6 周	选修课修读最低要求 6.0 学分 minimum elective course credits required:6.0			

五、第二课堂

第二课堂由人文素质教育和创新能力培养两部分组成。

1.人文素质教育基本要求

学生在取得专业教学计划规定学分的同时，还应结合自己的兴趣适当参加课外人文素质教育活动，参加活动的学分累计不少于 2 个学分。

2.创新能力培养基本要求

学生在取得本专业教学计划规定学分的同时，还必须参加国家创新创业训练计划或广东省创新创业训练计划或 SRP（学生研究计划）或百步梯攀登计划或一定时间的各类课外创新能力培养活动（如学科竞赛、学术讲座等），参加活动的学分累计不少于 4 个学分。

5.“Second Classroom” Activities

“Second Classroom” Activities are comprised of two parts, Humanities Quality Education and Innovative Ability Cultivation.

1)Basic Requirements of Humanities Quality Education

Besides gaining course credits listed in one’s subject teaching curriculum, a student is required to participate in extracurricular activities of Humanities Quality Education based on one’s interest, acquiring no less than two credits.

2)Basic Requirements of Innovative Ability Cultivation

Besides gaining course credits listed in one’s subject teaching curriculum, a student is required to participate in any one of the following activities: National Undergraduate Training Programs for Innovation and Entrepreneurship, Guangdong Undergraduate Training Programs for Innovation and Entrepreneurship, Student Research Program (SRP), One-hundred-steps Innovative Program, or any other extracurricular activities of Innovative Ability Cultivation that last a certain period of time (e.g. subject contests, academic lectures), acquiring no less than four credits.